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دولت جدید و بازار سرمایه

کمتر از ســه مــاه آینده دولت جدید مســتقر  �
خواهد شد و شاهد حضور ترکیب افراد جدیدي 
در نهادهــای اقتصادی و مالــی خواهیم بود؛ از 
وزارت اقتصــاد گرفته تا مدیران بورســی و بازار 
ســرمایه. بعــد از اتفاقات ابتدای ســال ۱۳۹۹ و 
آزادسازی سهام عدالت و هجوم مردم به بورس 
که با تشویق حاکمیت و دولت همراه بود، چندین 
میلیون کد بورسی جدید و نیز سرمایه های مردم 
وارد بــازار ســرمایه شــد. در آن روزهای طلایی 
بازار تمامی ســهم ها سودده بود و این سوددهی 
وسوسه انگیز باعث شد مردم تمامی سرمایه های 
خــود اعم از ماشــین، ملک و طــلا را وارد بازار 
کنند. شــرایط بازار به قدری رؤیایی شده بود که 
تعــداد زیــادی از کارمندان از ســمت های خود 
اســتعفا داده تا کل وقت خود را به بازار سرمایه 
اختصاص دهند، برخی شــرکت ها در زمان بازار 
دسترسی به سایت های بورسی را مسدود کردند 

تا تمرکز کارمندان حفظ شود! 
این رونــد صعودی و رؤیایی چند ماه بیشــتر 
ادامــه نیافــت و از نیمه مــرداد ۹۹ بــازار روند 
کاهشــی به خود گرفت و تا بــه امروز دیگر روی 
خــوش به خود ندید و ســرمایه های مردم نابود 
شد. تنفس مصنوعی و اقدامات احیایی دولت، از 
تغییر دامنه نوسان تا تغییر رئیس سازمان بورس 
هم نتوانست تأثیری بر روند کاهشی بازار بگذارد. 
انتخابات آمریکا، کاهش مقطعی نرخ ارز و ده ها 
عامل دیگر بازار سرمایه را به یکی از بی ثبات ترین 

بازارهای مالی کشور تبدیل کرد.
یکی از دلایل زیان دیــدن مردم، نبود آموزش 
کافی و ورود بدون آگاهی و دانش به بازار بود که 
در ادامه ســال ۹۹ و با صعود چشم گیر رمز ارزها 
شــاهد تکرار این نوع رفتار هیجانی مردم بودیم 
که درنهایت با ســقوط این بازار هم سرمایه های 

خود را از دست دادند.
چندین ماه است مردم مال باخته کمپین هایی 
در اعتــراض به بــازار ســرمایه و مدیریت غلط 
افراد ذی ربط تشــکیل دادند که  شاهد تجمعات 
اعتراضی در مقابل ســازمان بــورس و مجلس 
شــورای اســلامی بودیم. همچنیــن در فضای 
مجازی نیز هشتگ های معترضین طی روزهایی 
ترند شد، مردم خواســتار ورود سران قوا به بازار 
سرمایه در جهت احیای مال های زیان دیده خود 
هســتند. آنها مي گوینــد دولت با سرمایه  شــان 
کسری بودجه و مشکلات مالی خود را حل کرده 

و بعد از آن دیگر از بازار حمایت نکرده است. 
ایــن روزها کــه شــاهد تبلیغــات انتخابات 
ریاســت جمهوری هســتیم، تعدادي از نامزدها 
به منظــور همراه کردن معترضین بازار ســرمایه 
با وعده های پوپولیســتی و شعارهای پوچ قصد 
همراهی آنان را دارنــد و وعده های اصلاح بازار 

در کمتر از چند ماه را می دهند. 
باید توجه داشت که آیا رئیس جمهور بعدی 
و تیم اقتصادی وی می تواند پیکر نیمه جان بازار 
ســرمایه را احیا کند و آیا کشــتی شکســته بازار 
ســرمایه دوباره به مســیر خود باز می گردد؟ این 
وظیفــه خطیر که بر دوش دولت بعدی اســت، 
با وعده های پوچ و توخالی محقق نخواهد شــد 
و باید برنامه های زیرســاختی بــرای آن صورت 
پذیــرد تا دیگر شــاهد این چنین اتفاقــات تلخ و 
ناگواری برای مردم و ازدســت رفتن سرمایه های 
چندین ســاله آنان که حاصل ۳۰ سال کارمندی و 

معلمی و زحمت برای کشور بوده، نباشیم.  
پیشــنهاد بنده این است که آموزش بازارهای 
مالی اولویت اصلی مدیران اقتصادی کشور برای 
آحاد مردم باشــد. اگر این آمــوزش صورت گیرد 
و مــردم با دانش و آگاهی به ســرمایه گذاری در 
بازارهای مالی اقدام کنند، دیگر شــاهد اتفاقاتی 
مانند مؤسسات مالی غیرمجاز و بازار سرمایه ۹۹ 
نخواهیم بود. فــرد آموزش دیده تحت تأثیر جو و 
شــعارها و وعده های پوپولیســتی قرار نمی گیرد 
و همچنیــن در موقــع ضررهــا عکس العمــل 

معقول تری از خود نشان خواهد داد. 
بازار ســرمایه در ســال جدید با چالش های 
بســیاری مواجه خواهد بــود؛ از توافق احتمالی 
برجام و ورود ســرمایه  خارجی به بازار ســرمایه 
گرفته تا عرضه اولیه پنج اســتارتاپ بزرگ کشور 
که یک سال اســت در پیچ وخم های بوروکراسی 

به دنبال عرضه اولیه سهام خود هس تند.
باید دیــد دولت جدید و تیم اقتصادی آن چه 
برنامــه ای برای احیای اعتبار ازدســت رفته بازار 

سرمایه دارد؟
*کارشناس ارشد روابط عمومی گروه مالی فیروزه 
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زنگنه: به راحتی می توانیم تولید نفت را به روزی ۶.۵ میلیون بشکه برسانیم
اماواگرهای فروش نفت روزانه چند میلیون بشکه ای

 على رضا شهبازى*

مدیرعامل شرکت گاز خوزستان خبرداد
بیش از ۹۶ درصد مصرف گاز 

خوزستان صنعتی است
شــرق: عبداله ابول پــور، مدیرعامل شــرکت گاز  �

استان خوزســتان، از ۹۶ درصد مصرف گاز خوزستان 
در بخش صنعتی خبر داد. به گزارش روابط عمومی 
شرکت ملی گاز ایران، مدیرعامل گاز خوزستان گفت: 
اســتان خوزستان دارای رتبه ســوم کشور در مصرف 
گاز است و در صورت راه اندازی پالایشگاه اندیمشک، 
پــس از تهران رتبه دوم کشــور در مصرف گاز خواهد 
شــد. مدیرعامل گاز خوزستان با اشــاره به میزان گاز 
مصرفی در بخش خانگی افزود: این اســتان کمتر از 
چهار درصد در بخش خانگــی گاز مصرف می کند و 
این امر نشان از بالابودن ظرفیت های استان خوزستان 
در بخــش صنعتی اســت. او با بیان اینکه بیشــترین 
میزان گاز مصرفی در صنایع فوق عمده است، تصریح 
کرد: صنایع فولاد، لوله سازی، نیروگاه ها، پالایشگاه ها 
و صنایــع پتروشــیمی از جمله صنایعی هســتند که 
بیشــترین میزان مصــرف گاز را به خــود اختصاص 
می دهند. ابول پور درباره مصرف گاز در بخش خانگی 
گفت: استان خوزستان بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
مشترک خانگی دارد که از این تعداد حدود ۸۰ درصد 
خانوارها در شهرها و ۲۰ درصد خانوارها در روستاها 

ساکن هستند.

خبر ویژه

سکه ۱۳۰ هزار تومان ارزان شد
ایرنا: قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح  �

جدید دیروز (دوشنبه، دهم خردادماه) در بازار تهران 
با کاهش ۱۳۰هزارتومانی نسبت به روز کاری گذشته 
به رقم ۱۰ میلیون و ۷۶۰ هزار تومان رسید. در ساعت 
۱۳ دیروز، ارزش هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید با کاهش ۱۳۰هزارتومانی نســبت به روز کاری 
گذشــته به رقم ۱۰میلیون و ۷۶۰ هزار تومان رسید و 
سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۰میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومان معامله شــد. همچنین دیروز نیم ســکه 
بهار آزادی شش میلیون تومان، ربع سکه سه میلیون و 
۹۰۰ هزار تومان و ســکه یک گرمی هــم دو میلیون و 
۳۰۰ هــزار تومان قیمت خــورد. علاوه بر این، در بازار 
طــلا نیز نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیــار به یک میلیون و 
۸۵ هزار تومان رســید. همچنین هــر اونس جهانی 
طلا نیز دیروز هزارو۹۰۵دلارو ۹۵ سنت فروخته شد.

بازگشت شاخص بورس 
به مدار نزولی

شرق: شاخص کل در بازار بورس دیروز (دوشنبه،  �
۱۰ خردادمــاه) ۱۰هــزار و ۹۶۳ واحــد افت داشــت 
که در نهایت این شــاخص به رقــم یک میلیون و ۱۴۵ 
هــزار واحد رســید. برپایه معاملات دیــروز بیش از 
پنج میلیاردو ۱۶۶ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۴۲ هزارو ۳۷۸ میلیارد ریال دادوستد 
شــد. همچنین شــاخص کل (هم وزن) بــا دوهزارو 
۵۳۵ واحــد کاهــش بــه ۳۸۲هــزارو ۹۹۶ واحد و 
شــاخص قیمت (هم وزن) با هزارو ۶۳۵ واحد افت 
به ۲۴۷هزارو ۱۱۳ واحد رســید. شــاخص بازار اول 
۹هــزارو ۹۰۶ واحد و شــاخص بــازار دوم ۱۵هزارو 
۷۲۳ واحد کاهش داشتند. دیروز شاخص فرابورس 
نیز بیــش از ۱۱۷ واحد کاهش داشــت و روی کانال 
۱۷هــزارو ۷۲۴ واحــد ثابت ماند. همچنیــن در این 
بازار یک میلیاردو ۱۴۷ میلیون برگه ســهم به ارزش 

۶۱هزارو ۲۱۴ میلیارد ریال دادوستد شد.

«افزایش چندصد درصدی 
پروازهای ترکیه» صحت دارد؟

ایلنا: ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری با  �
بیان اینکه ســفر از مبدأ ایران به ترکیه کاهش یافته 
است، گفت به دلیل نبود مسافر پروازهایی که مجوز 
گرفته اند، انجام نمی شوند. محمد ذیبخش با اشاره 
به کاهش مسافر به مقصد ترکیه اظهار کرد: برخلاف 
اطلاعات نادرستی که در فضای مجازی منتشر شده، 
ســفر به ترکیه کاهش یافته است. وی ادامه داد: به 
دلیل کاهش مســافر از ایران بســیاری از مجوزهای 
پروازی که به ایرلاین های داخلی و ترکیه داده شده، 
عملیاتی نمی شوند. ســخنگوی سازمان هواپیمایی 
کشــوری تأکید کرد: طبق جــدول مجوزهای پروازی 
و پروازهای عملیاتی، در هفته ســوم اردیبهشت ماه 
درحالی که طبق درخواست شرکت های هواپیمایی 
ترک، ۷۲ مجــوز پرواز به ترکیه صادر شــد اما فقط 
۳۸ پــرواز عملیاتــی شــد. همچنیــن از ۸۰ مجوز 
صادرشده برای شــرکت های هواپیمایی داخلی ۳۵ 
پرواز انجام شــد. ذیبخش ادامــه داد: همچنین در 
هفته آخر اردیبهشــت ماه در حالی که ۸۰ مجوز پرواز 
به ترکیه به شــرکت های داخلی داده شده بود فقط 
۳۹ پرواز انجام شــد و از ۷۲ مجــوز پروازی که برای 
شــرکت های هواپیمایی ترکیه صادر شــده بود،  ۴۷ 
مــورد به پرواز عملیاتی رســید. وی با تأکید بر اینکه 
افزایش چندصد درصدی پروازهــای ایران به ترکیه 
صحت ندارد، گفت: به دلیل نبود مســافر پروازهای 
برنامه ای به ترکیه کنسل می شود. سخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشــوری تأکید کرد: کاهش تقاضای سفر 
به ترکیه باعث کاهــش قیمت بلیت هواپیما در این 

مسیر شده  است.

سازمان آگهی های روزنامه شرقسازمان آگهی های روزنامه شرق
۸۶۰۳۶۱۱۹۸۶۰۳۶۱۱۹

شــرق: خروج یک جانبه آمریکا از برجام و پس از 
آن هم تحریم های بی ســابقه، فروش نفت ایران 
را وارد دوران عجیبی کــرد و اگرچه با پایان یافتن 
دوران ریاســت  جمهوری دونالــد ترامپ در ایالت 
متحده حالا کمی شــرایط تغییر کرده اما همچنان 
تا رســیدن فروش نفــت ایران به دوران پیشــین 
فاصله زیادی وجود دارد. بودجه امسال ایران اما 
برمبنای همین اما واگرها درباره میزان فروش نفت 
بســته شد و همین حالا تقریبا هیچ کس نمی تواند 
از میزان قطعــی فروش نفــت در ماه های آینده 
ســخن بگوید. در تازه ترین خبر دیــروز وزیر نفت 
ایــران توضیحات تــازه ای ارائه کــرد و از آمادگی 
صنعت نفت ایران برای تولید روزانه شــش ونیم 
میلیون بشــکه نفت ســخن گفت. «بیژن زنگنه» 
گفــت: «به راحتی می توانیم تولید نفت کشــور را 
به روزانه ۶.۵ میلیون بشــکه برسانیم. این چیزی 

است که برخی آن را نمی خواهند».
 آرزوهای نفتی زنگنه

وزیــر نفــت ایــران دیــروز و در آییــن امضای 
تفاهم نامه انجام مطالعات توسعه میدان آزادگان 
و آغــاز عملیــات اجرائی طرح نگهداشــت تولید 
گاز میدان هــای همــا، وراوی و تابناک توضیحاتی 
درباره شــرایط کنونــی صنعت نفت ایــران ارائه 
کرد و از امیدها و آروزهای ســخن گفت. زنگنه در 
آیین امضای این تفاهم نامه گفت: ما در شــرایطی 
هســتیم که برای حفــظ و نگهداشــت تولید باید 
اقدام هایی را انجام دهیم، همســو با این موضوع 
به زودی قراردادی برای کنگان امضا می شــود. به 
گفتــه او برای حفظ و نگهداشــت تولید در میدان 
گازی پارس جنوبی بــه ۲۵ تا ۳۰ میلیارد دلار نیاز 
اســت. وزیر نفت گفت: دوســتان انتظار دارند که 
پس از پایان طرح همه نیروهای شــاغل در طرح 
حفظ شــوند، درحالی که این اصرار سبب می شود 
سرمایه گذاری متوقف شود. زنگنه با بیان اینکه ما 
برای نگهداشتن کارگران باید جریان سرمایه گذاری 
در کشــور را زنده نگه  داریم، گفت: کاری که برای 
میــدان نفتی آزادگان با امضــای تفاهم نامه امروز 
انجام می شــود، فراتر از یک مطالعه اســت و باید 
برای این طــرح حدود ۴.۵ میلیارد دلار پیشــنهاد 
تأمین مالی ارائه شــود. او افزود: چند آرزو داشتم 
 (GC)یکی از آنها این بود شرکت پیمانکار عمومی
در نفت فعال شود که اکنون چند شرکت فعال در 
این زمینه داریم. دیگر آرزویم شرکت های اکتشاف 
و تولید بود که برای به ثمررسیدن آن بسیار سختی 
کشیدم و می گفتند گرگ زاده است اما این شرکت ها 
ســرانجام شــکل گرفتند. وزیر نفت بــا بیان اینکه 
سومین آرزویم فعال شدن شــرکت های ایرانی در 
معاملات نفــت و فراورده های نفتی بود که فعال 
شدند و امیدواریم پس از تحریم هم بمانند، گفت: 
با وجود تحریم های مالی کارهای بزرگ در صنعت 
نفت در این ســال ها انجام شــده است و ظرفیت 
میدان های غــرب کارون از ۷۰ هــزار به ۴۰۰ هزار 
بشکه رسیده اســت . به گفته زنگنه اهداف برنامه 
ششم توســعه متناسب با شــرایط تحریم تنظیم 
نشــده اســت. اگر تحریم نبــود ما چنــد برابر این 
می توانستیم کار کنیم. افتخارهای خودمان را بزرگ 
بدانیم و نگویم هیــچ کاری نکردیم! او ادامه داد: 
ضریــب بازیافت ۵.۵ درصد به هیج وجه مناســب 
نیســت باید به ضریب بازیافــت میدان های نفتی 
بپردازیم. امیدوارم ظرف زمان تعیین شده مطالعه 
میدان آزادگان به پایان برسد. او اظهار کرد: توصیه 
من این است که هر دولتی می خواهد بیاید اولویت 
نخست خود را افزایش تولید نفت و رساندن آن به 
مجموع تولید روزانه ۶.۵ میلیون بشکه قرار دهد. 
وزیر نفت با بیان اینکه نفت فقط قدرت اقتصادی 
نیســت و قدرت امنیتی و سیاســی را بالا می برد، 
گفــت: من دیگر در صنعت نفــت و در کار دولتی 

نخواهم بود، اما تأکیــد می کنم باید ظرفیت تولید 
نفــت را بالا ببریم زیرا محدودیت بین المللی برای 
ما مشکل ساز می شود. وزیر نفت با اشاره به اینکه 
در سیاســت کلی نظام در زمینه انرژی که در سال 
۱۳۷۹ از ســوی مقام معظم رهبری ابلاغ شــد، بر 
افزایش  ظرفیت  تولید صیانت شــده  نفت  متناسب  
با ذخایــر موجود و برخورداری  کشــور از افزایش  
قدرت  اقتصادی  و امنیتی  و سیاســی  تأکید شــده 
اســت، تصریح کــرد: نفت فقط قــدرت اقتصادی 
نیســت، نفت قدرت امنیتی و سیاسی کشور را بالا 
می بــرد. زنگنه ادامه داد: نگوییــد بازار برای نفت 
وجود ندارد، می توان برای آن بازار پیدا کرد، عراق 
که هیچ گاه تولیدش از روزانه ســه میلیون بشــکه 
فراتــر نمی رفت اکنون تولید خود را به پنج میلیون 
بشکه در روز رسانده است و برایش بازار هم دارد! 
آن وقت ایران نمی توانــد برای افزایش تولید نفت 
خود بازار پیدا کند؟ باید اراده داشــت. برای انجام 
هر کاری اراده و تدبیر وجود داشته باشد موفقیت 

حاصل خواهد شد.
 افزایش تولیــد روزانه نفت بــه ۶ میلیون و ۵۰۰ 

هزار بشکه وابستگی نیست
بخشی از ســخنان دیروز وزیر نفت به ماجرای 
توان تولید نفت در روز اختصاص داشت که بیژن 
زنگنه دراین باره ســخنان تازه ای مطرح کرد. او با 
تأکید بر اینکه افزایش تولید روزانه نفت به شــش 
میلیون و ۵۰۰ هزار بشــکه وابستگی نیست، بلکه 
استقلال از نفت است زیرا اگر پول نفت در بخش 
خصوصی ســرمایه  گذاری و ثــروت زیرزمینی به 
روزمینی تبدیل شــود، ما از بودجــه نفتی فاصله 
گرفته ایــم، تصریح کرد: توصیه من به دولت آینده 
رســاندن تولید نفت به رقم روزانه شش میلیون و 
۵۰۰ هزار بشکه اســت، من دیگر در صنعت نفت 
نخواهــم بــود، در هیچ کار دولتی هــم نخواهم 
بود امــا دلم برای ایران می ســوزد. حاضرم همه 
تجربه ها و اطلاعات خود را در اختیار آیندگان قرار 
دهــم. وزیر نفت گفت: بدانید زمــان زیادی طول 
نخواهد کشید که کنوانسیون هایی خواهند بود که 
تولید نفت کشورها را محدود خواهد کرد و اجازه 
نمی دهند کشــورها و دولت ها تولید نفت داشته 
باشــند؛ بنابراین تا زمان داریــم باید ظرفیت تولید 
نفت را بــالا ببریم زیرا محدودیت های بین المللی 
برای ما مشکل ســاز می شــود، ما باید به ســرعت 
تولیدمــان را بالا ببریم و این عملی اســت. زنگنه 
افزود: در موضــوع افزایش تولید نفت اصل مهم 
مدیریــت و فناوری اســت نــه تأمیــن تجهیزات، 
تجهیزات قابل تأمین اســت و هم اکنون ۹۰ درصد 
تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت در ایران ساخته 
می شود که با ۲۰ سال گذشته قابل مقایسه نیست. 
او با بیان اینکه ما در وضعی هســتیم که ناچاریم 

برای تداوم و نگهداشــت تولید و افزایش بازیافت 
گاز اقدام هایی انجــام دهیم، تصریح کرد: قرارداد 
بازآرایی فشــارافزایی میدان گازی نار امضا شــده 
بــود و به زودی بــرای کنگان نیز امضا می شــود. 
مهم تریــن کار در این بخش نگهداشــت تولید در 
پارس جنوبی اســت که طبــق برآوردها به ۲۵ تا 
۳۰ میلیارد دلار ســرمایه نیاز دارد و اجتناب ناپذیر 
اســت، انجام ایــن کارها به افزایش اشــتغال در 
کشــور منجر می شــود. وزیر نفت با بیــان اینکه 
آغاز عملیات اجرائی طرح های تقویت فشــار گاز 
و مرکــز تفکیک در زاگــرس جنوبی تضمین کننده 
تأمین خوراک پالایشگاه پارســیان است، افزود: با 
انجام این کار ســه میلیون و ۳۰۰ هزار تن خوراک 
اتــان، بوتان، پروپان و میعانــات گازی تولید و یک 
زنجیــره در بخش پایین دســتی ایجاد می شــود، 
اگر مــا این ســرمایه گذاری را انجــام نمی دادیم، 
در آینــده در تأمیــن پایدار خــوراک مطابق آنچه 
طراحی شــده بود، دچار مشکل می شدیم. زنگنه 
با تأکید بر به کارگیری نیروهای بومی و مســئولیت 
اجتماعــی اجرای این طرح اظهار کرد: دوســتان 
اصــرار دارند پس از پایان یک طــرح تمام نیروها 
در زمــان بهره برداری نیز به کار گرفته شــوند. این 
اصرار سرمایه گذاری ها را متوقف می کند، ما برای 
به کارگیری این نیروها باید جریان ســرمایه گذاری 
را در کشــور زنده نگه داریم. تخصص نیرویی که 
در کار توســعه کار می کند با نیــروی بهره برداری 
فرق می کنــد، اکنــون جریــان توســعه به دلیل 
ســرمایه گذاری دچار ضعف است. او تصریح کرد: 
صنعت نفت اگرچه در ســال های تحریم کارهای 
بســیار بزرگی در بخش سرمایه گذاری انجام داده 
اســت، اما نیاز صنعت نفت و کشور چند برابر این 
ســرمایه گذاری اســت، این مقدار ســرمایه گذاری 
پاســخ گوی ظرفیت نیروی انســانی کشور نیست. 
وزیر نفت به طرح هایی که در منطقه پارســیان و 
کنگان برای افزایش تولید گاز وجود دارد، اشــاره 
کــرد و با بیان اینکــه ما این طرح هــا را به عنوان 
طرح هــای ضربتی تعریــف کردیم، گفــت: البته 
ضربتی بدان معنا نیســت که روی آن فکر نشــده 
است. طرح هایی است که پیش تر تعریف و میدان 
آن مشخص شده بود اما زمان اجرای این طرح ها 
را بــه آینده موکول کرده بودیــم، تأخیر در اجرای 
طرح های بهینه ســازی و نبود اصــلاح قیمت در 
کنار رشد مصرف گاز سبب شد اجرای این طرح ها 
تســریع تا گاز مورد نیاز مردم تأمین شود. به گفته 
زنگنه، همه این طرح ها آماده است و مجوز آن را 
از وزارت اقتصاد خواهیم گرفت و ان شاء االله دولت 
آینده تصمیم نهایــی را درباره اجرای این طرح ها 
خواهد گرفت، ما تعهــدی ایجاد نمی کنیم. او در 
ادامه درباره مطالعه توســعه میــدان آزادگان با 

بیان اینکــه تفاهم نامه های امروز فراتر از مطالعه 
میدان اســت، افزود: البته اقدام اجرائی نیســت 
بلکــه ارائه پیشــنهاد فنی و مالی بــرای امضای 
قرارداد توســعه اســت و باید چهار میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار برای آن پیشــنهاد تأمیــن مالی ارائه 
شود و اصل را نیز باید بر این بگذاریم که این منابع 

از داخلی تأمین شود.
 ۳ آرزوی وزیر نفت

وزیر نفت با بیــان اینکه به عنوان یک مهندس 
چند آرزو در بخش عملیاتی داشتم، از فعال شدن 
شــرکت های GC (پیمانکاران عمومی) به عنوان 
نخســتین آرزو خود نــام برد و افــزود: هم اکنون 
چند شــرکت فعال در ایــن زمینه داریــم. زنگنه 
تصریح کرد: شــکل گیری شــرکت های اکتشاف و 
تولید (E&P) دیگر آرزویــم بود. برای جاانداختن 
این شــرکت ها رنج بســیاری کشــیدم. عده ای به 
اســم انقلابی گری گفتند «عاقبــت گرگ زاده گرگ 
شــود گرچــه با آدمــی بزرگ شــود» گفتنــد این 
شــرکت های گرگ زاده اند و نوکران شــرکت های 
خارجی می شوند. یکی از کسانی که در جاافتادن 
این شــرکت ها به مــا کمک کرد، آقــای محمدی 
بــود. او گفــت: ســومین آرزویــم حضــور مؤثر 
شــرکت های ایرانی در امر معاملات خارجی نفت 
و فراورده های نفتی بود. این شــرکت ها با فشاری 
که در زمان تحریم ها آمد، شکل گرفت و ما به طور 
مؤثری توانستیم شــرکت های بازرگانی در بخش 
نفت خام و فراورده های نفتــی به وجود بیاوریم. 
ان شاء االله این شرکت ها پس از تحریم بماند و این 
ظرفیت که با هزینه مالــی، فکر و مدیریتی ایجاد 

شده، آسیبی نبیند.
کاری  نگوییم  بداریم،  بــزرگ  را  خود   افتخارهای 

نکردیم
وزیر نفت بــا بیان اینکه با وجــود تحریم های 
مالی، تجهیزاتــی و فناوری با اتــکا به توانمندی 
داخل کارهای بزرگــی در این صنعت نفت انجام 
شــده اســت، افزود: ظرفیــت برداشــت نفت از 
میدان های غرب کارون از ۷۰ هزار بشــکه به ۴۰۰ 
هزار بشــکه در روز رســیده، این کار مهمی است. 
فردی که یک بشــکه نفت بیشتر تولید کرده باشد، 
این موضوع را متوجه می شــود. زنگنه با اشــاره 
به اینکه اگر به ایــن مقدار ظرفیت تولید، ۶۰ هزار 
بشــکه میدان نفتــی آذر را نیز اضافــه کنیم، این 
مقدار به ۴۶۰ هزار بشــکه می رســد، تصریح کرد: 
فعالیت در میدان های مشترک جزء درخشان ترین 
فعالیــت وزارت نفت بوده اســت. ایــن کارها در 
شرایطی انجام شد که ما حتی اجازه واردات ورق 
و لوله را هم نداشتیم، زیرا تحریم بودیم. او گفت: 
اهداف برنامه ششم توسعه برای شرایط تحریمی 
تنظیم نشــده بــود، اگر تحریم نبود مــا چند برابر 
می توانستیم کار کنیم. البته تحریم که آمد نه تنها 
توقف نکردیم بلکه بــه رکوردهای افتخارآفرینی 
برای جمهوری اسلامی رسیدیم. ما باید افتخارات 
خود را بــزرگ بداریم نه اینکه آن را خراب کنیم و 
بگوییم هیچ کاری نکردیم. وزیر نفت با بیان اینکه 
کاری کــه در میدان نفتــی آزادگان در حال انجام 
اســت، گام نخست ماست، افزود: ضریب بازیافت 
۵.۵ درصدی از این میدان اصلا شایســته نیست. 
یعنی از بیش از ۲۱ میلیارد بشکه نفت درجای این 
میدان، ۵.۵ درصد برداشــت می کنیم. اگر بتوانیم 
یک درصد ضریب بازیافــت این میدان را افزایش 
دهیــم، ۲۰۰ میلیــون بشــکه نفت بیشــتر تولید 
می شــود که ارزش آن با نفــت ۵۰ دلاری معادل 
۱۰ میلیارد دلار اســت. زنگنه اظهار امیدواری کرد 
قرارداد مطالعــه میــدان آزادگان در مدت زمان 
تعیین شــده شش ماه به پایان برسد و در فهرست 
افتخارهای کشور ثبت شــود، البته اگر خارجی ها 

بخواهند می توانند اضافه شوند.

از  دارو  واردکننــدگان  اتحادیــه  رئیــس  ایســنا: 
نهایی شــدن خرید و واردات واکســن کرونا از سوی 
بخش خصوصی خبــر داد. ناصر ریاحی اظهار کرد: 
خوشــبختانه با پیگیری های انجام شــده ســرانجام 
ســازمان غــذا و دارو، نامه مجوز لازم بــرای واردات 
واکســن کرونا از ســوی بخش خصوصــی را صادر 
کرد و به این ترتیب شــرکت دریافت کننــده مجوز از 
روز دوشنبه نسبت به گشایش ال سی و انتقال منابع 
مالــی برای واردات این واکســن اقدام خواهد کرد تا 
در کوتاه ترین زمان ممکن به کشور برسد. وی درباره 
نوع واکسن خریداری شده از سوی بخش خصوصی 
نیــز گفت: در گام نخســت یک میلیون دوز واکســن 
آســترانزکا خریداری شده 
که به کشــور وارد خواهد 
شــد. در گام بعــدی که 
بلافاصلــه پــس از ایــن 
می شود،  پیگیری  قرارداد 
ســه میلیون دوز واکســن 
ســینوفارم چین خریداری 
می شود که البته به شرط 
مذاکرات  مقطعی،  حمل 
بــر ســر آن ادامــه دارد. 

عضو هیئت رئیســه اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: با 
توجه به اینکه احتمالا در آینده نزدیک واکسن ایرانی 
کرونــا نیز عرضه خواهد شــد، ما این شــرط را برای 
واکسن چینی گذاشــتیم تا در صورتی که دولت تغییر 
نظــر داد یا سیاســت دیگری اجرائی شــد، تمام این 
واکسن بالاجبار به کشــور وارد نشود و فقط بخشی 
از آن را وارد کنیــم. ریاحی درباره زمان بندی واردات 
این واکسن به کشــور نیز بیان کرد: آمادگی داریم که 
تمام یک میلیون دوز واکســن آســترازنکا را به شکل 
یکجا به کشــور وارد کنیم اما این بســته به ظرفیت 
و شــرایط وزارت بهداشت خواهد بود. در صورتی که 
شــرایط برای دریافــت چند مرحله ای فراهم باشــد 
نیــز مــا در ابتــدا صد هــزار دوز و ســپس در قالب 
محموله های ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار دوزی این واکسن ها را 
وارد خواهیــم کرد. بخش خصوصی چند هفته قبل 
خبر از نهایی شــدن خرید شــش میلیون دوز واکسن 
کرونــا و واردات آن به کشــور داده بــود که پس از 
گمانه زنی های فراوان به دلیل صادر نشــدن مجوزها 
و عملیاتی نشــدن فرایند، واردات آن رســما متوقف 
شد. پیش از   این مسئولان اتاق بازرگانی پیشنهاد داده 
بودند که این واکســن ها در اختیار کارگران و فعالان 

خط تولید کشور قرار گیرد.

مهر:  نایب رئیس کمیسیون کشــاورزی مجلس شورای 
اسلامی گفت: مجبور هستیم ۵ تا ۷ میلیون تن گندم وارد 
کنیم. محمدجواد عسکری، نماینده داراب و زرین دشت 
و نایب رئیس کمیســیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
در مجلس شــورای اســلامی، نهم خرداد ماه در برنامه 
«تهران ۲۰»، به بررســی اولویت های بخش کشاورزی و 
امنیت غذایی در کشــور پرداخت. این نماینده مجلس 
با اشــاره به وجود نگاه واردات  محور در کشور بیان کرد: 
نگاه ما در کمیسیون کشاورزی این بود که قوانین کهنه و 
قدیمی را اصلاح کنیم و به جهت امنیت غذایی قوانین 
را به ســمتی ببریم که تقریبا مســیر برای تأمین امنیت 
غذایی کشور هموار شــود. وی گفت: یکی از مشکلات 
عمده این اســت که عده ای در کشور نگاهشان در سود 
واردات اســت، لازم به ذکر اســت ما کشــوری هستیم 
که به جهت منابع غنی می توانیم بســیاری از نیازهای 
خود را تأمین کنیم. عســکری در رابطه با میزان واردات 
نیازهای اساســی کشــور گفت: ما تقریبا ۹.۲ میلیون تن 
ذرت نیاز داریم که تقریبا ۳ میلیون تن را تولید می کنیم 
و مابقی را وارد می کنیم، ۴.۳ میلیون تن سویا نیاز داریم 
و چیــزی حدود ۳۰۰ الی ۴۰۰ هــزار تن تولید می کنیم و 
۶.۶ میلیــون تن جو نیاز داریم کــه تقریبا ۵۰ درصد آن 
را تولید می کنیم. نایب رئیس کمیسیون کشاورزی گفت: 

در اســتان سیستان و بلوچســتان یک مجموعه ۴۶ هزار 
هکتاری وجود دارد که به دســتور مقام معظم رهبری 
۸۵۰ میلیــون دلار اعتبــار اختصاص داده شــد که ۴۶ 
هزار اراضی حاصلخیز آنجا را احیا، اصلاح و بازســازی 
کنند که از منطقه هیرمند نیز تأمین آب می شــد و تقریبا 
حدود ۵۵۰ هزار هکتار هم وجود دارد که از سال ۸۸ به 
دستور مقام معظم رهبری از اعتبارات ملی مبلغ خوبی 
گذاشــتند که این ۵۵۰ هزار هکتار هم مربوط به استان 
خوزستان و ایلام بود آماده کشت شود. وی تصریح کرد: 
اراضی سیستان از ســال ۹۲ شروع شده بود و باید سال 
۹۲ دولــت تحویل می دادند اما این اتفاق عملی نشــد، 
الان وزیر جهاد کشاورزی قول دادند که در آذرماه افتتاح 
خواهد شد و این ۴۶ هزار هکتار زیر کشت خواهد رفت. 
وی افزود: البته این ۴۶ هزار هکتار تقریبا یک ماه پیش در 
اختیار متولیان یعنی کشاورزان قرار گرفت، از ۵۵۰ هزار 
هکتار در خوزســتان و ایلام نیز تقریبــا حدود ۳۰۰ هزار 
هکتار مهیا شــده اما مدیریت نــدارد ضمن اینکه اگر ما 
در این سه استان خوب مدیریت می کردیم، چیزی حدود 
۶۰۰ هزار هکتار ســطح آماده کشــت داشتیم. عسکری 
بیان کرد: وقتی آنالیز می کنیم، می بینیم این ســه استان 
به تنهایی می توانند ۷۰ درصد نیاز ما را تأمین کنند و حالا 

استان های دیگر هم ما داریم. 

واردات واکسن توسط بخش خصوصى 
نهایى شد

ایران 5 تا 7 میلیون تن گندم 
وارد مى کند
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